
Roman Jacek Arseniuk Gdańsk, 14 października 2020 

 

Wiceprezes Rady Ministrów 

Wielce Szanowny Pan 

Jarosław Kaczyński 

 

 

Petycja 

Ponieważ Radzie Ministrów, której jest Pan członkiem, przysługuje ini-

cjatywa ustawodawcza, w interesie publicznym (aby ułatwić pracę ekspertom nad 

udoskonaleniem ustawy o podatku od towarów i usług) proszę o wykonanie 

czynności, które doprowadzą do podjęcia inicjatywy ustawodawczej w celu 

uzupełnienia ustawy o podatku od towarów i usług (t.j. Dz.U.2020.106; ustawa o 

VAT) o przepisy nakładające na Ministerstwo Finansów obowiązek publikowania 

indywidualnych danych związanych z VAT płaconym przez największych 

podatników CIT. 

Uzasadnienie 

Jak wiadomo, wykonując nowelę ustawy o CIT (Dz.U.2017.2369), Mini-

sterstwo Finansów (MF) publikuje obecnie określone przez ustawę indywidualne 

dane wymienionych w ustawie podatników CIT. 

CIT jest podatkiem ważnym, ale VAT jest podatkiem ważniejszym dla 

budżetu państwa, a przy tym prawie każdego dnia media mówią o wadach systemu 

VAT i ich wykorzystywaniu do okradania budżetu państwa, a zatem także Narodu 

Polskiego. 

To znana kwestia, że zwroty VAT w Polsce są zbliżone do 100 mld złotych. 

Część zwrotów jest uzasadniona, gdyż wynika z zasad tego podatku, np. mogą być 

uzasadnione zwroty przedsiębiorcom wykonującym dostawy za granicę. Jednak 

znaczna część zwrotów jest nieuzasadniona i wynika z przestępstw podatkowych. 

Powszechny dostęp do odpowiednich danych zapewne ułatwiłby zidentyfikowanie 

wad obecnego systemu VAT ułatwiających popełnianie tego typu przestępstw 

podatkowych. 
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Proponuję zatem, aby Ministerstwo Finansów zbierało i publikowało dane 

związane z VAT. Moim zdaniem, należy zbierać i publikować dane dotyczące 

wszystkich podatników wymienionych w art. 27b ust. 2 pkt 2 ustawy o CIT (t.j. 

Dz.U.2019.865 ze zm.). Oczywiście, można inaczej określić zakres podatników, 

których związane z VAT dane będą publikowane. 

Ponieważ art.27b ust.10 ustawy o CIT stanowi: „Podanie do publicznej 

wiadomości indywidualnych danych podatnika, o których mowa w ust. 1 i 4, nie 

narusza tajemnicy skarbowej", to tym bardziej podanie do publicznej wiadomości 

indywidualnych danych dotyczących podatku VAT nie naruszy tajemnicy 

skarbowej. „Tym bardziej", gdyż upublicznienie indywidualnych danych doty-

czących podatku VAT naraża podatnika na mniejsze szkody niż upublicznienie 

danych dotyczących podatku CIT, np. nie stawia podatnika w złym świetle, po-

kazując, że jego działalność przynosi straty (co może ograniczyć możliwość za-

wierania umów). 

Dane, które powinny być publikowane, zapewne będą oparte głównie na 

dokumentach, które już są kreowane i do których już dzisiaj może mieć dostęp MF, 

np. na zeznaniach podatkowych i okresowych raportach fiskalnych z kas 

rejestrujących. Jednak należy jasno powiedzieć, że Ministerstwo Finansów jest 

opanowane przez ludzi, którym zależy na ukryciu danych, o których publikację 

zabiegam. Widać to z odpowiedzi MF na moją petycję z 8 lipca 2020 opublikowaną 

na stronie MF (w lipcu petycja nr 1; pod linkiem do petycji jest link do odpowiedzi 

MF). Proszę też o zapoznanie się z moją petycją z 1 kwietnia 2019 opublikowaną na 

stronie Sejmu (BKSP-145-528/19), w której piszę o przekrętach z rozporządzeniem 

w sprawie zwolnień z obowiązku prowadzenia ewidencji przy zastosowaniu kas 

rejestrujących. 

Myślę, że chodzi zwłaszcza o to, że mogłoby się okazać, że Naród Polski 

okradają głównie cudzoziemcy (piszę o tym także m.in. w petycji z 31 sierpnia 2020 

opublikowanej na stronie MKiDN, Ministerstwa Sportu, MGMiŻŚ i Ministerstwa 

Aktywów Państwowych oraz petycji z 3 września 2020 opublikowanej na stronie 

Ministerstwa Rozwoju i Senatu). Także Polacy myślący, że cała kwota VAT, 

wykazana w paragonie otrzymanym w sklepie, trafia do urzędu skarbowego, mogą 

się zdziwić, gdy się dowiedzą, że często finansują przestępców podatkowych, gdyż 

bywa tak, że nawet jeden grosz z tej kwoty nie jest wpłacany do urzędu skarbowego. 

Moim zdaniem, należy publikować co najmniej następujące dane (wyżej 

określonych podatników) dotyczące podatku VAT: 

1. kwota podatku należnego; 

2. kwota podatku należnego wpłacona podatnikowi przez nabywców 

wymienionych w art. 111 ust. 1 ustawy o VAT; 
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3. kwota podatku należnego wpłacona podatnikowi przez nabywców 

wymienionych w art. 111 ust. 1 ustawy o VAT, która została zaewi-

dencjonowana przy zastosowaniu kasy rejestrującej; 

4. kwota podatku naliczonego do odliczenia; 

5. kwota podatku podlegająca wpłacie do urzędu skarbowego; 

6. kwota nadwyżki podatku naliczonego nad należnym. 

Mam nadzieję, że eksperci od VAT poszerzą moją (zapewne niedoskonałą) 

propozycję o inne dane, które pozwolą (MF, Sejmowi, Senatowi, Radzie Ministrów, 

instytutom naukowym i innym zainteresowanym) na dokładniejszą analizę 

wydolności obowiązującego systemu VAT oraz rozsądnie określą okres (miesiąc, 

kwartał), z którego dane będą systematycznie publikowane. 

Próbowałem dotrzeć do danych o podatku VAT, ale uzyskałem niewiele, np. 

dochód budżetu i zwroty (pismo MF z 16.03.2017 do Marszałka Sejmu, syg. 

PT5.054.7.2017). Chyba jest to dziwne, że nikt obecnie nie publikuje danych, o 

których publikację zabiegam w tej petycji, chociaż wady obecnego systemu VAT od 

lat przyczyniają się do luki w VAT szacowanej nawet obecnie na około 30 mld 

złotych. 

Z wyrazami szacunku 

Roman Jacek Arseniuk 

Oświadczenie 

Wyrażam zgodę na zamieszczenie na stronie internetowej powyższej petycji 

zawierającej moje imiona i nazwisko. 

Roman Jacek Arseniuk 


